
Az Apostolok Cselekedetei 14-15. 

Lapozzunk Bibliánkban az Apostolok Cselekedeteinek 14. fejezetéhez.  

Pál és Barnabás mindenfelé terjesztették az evangéliumot, és most elérkeznek Kis-

Ázsiába, ahová az evangélium eddig még nem jutott el. Ciprusról elhajóztak a mai Törökország 

területére, ahol egy rövid időt Pamfiliában töltöttek, a tengerparti sík vidéken. De nem maradtak 

ott sokáig, mert Pált ott Pamfiliában sokak szerint malária támadta meg, amely nagyon elterjedt 

volt azon a vidéken. Később Pál a Galatákhoz írt levelében meg is említi nekik azt, hogy milyen 

beteg volt akkor, amikor ott volt közöttük. 

Pál tehát nem sokáig időzött a tengerparti Pamfiliában, hanem magasabb fekvésű 

területekre vándorolt, mégpedig Pizidiába, azon belül is Antiókhia városába, majd pedig tovább 

Galáciába. Tehát Pált egészségügyi állapota is arra indította, hogy elhagyja Pizidiát, és 

magasabb fekvésű területekre vegye az útját.  

Miután megérkeztek Antiókhiába, Pál és Barnabás egyenesen a zsinagógába mentek, és 

ott hirdették Jézus Krisztust. Az emberek pedig egészen bámulatosan reagáltak erre, a 

következő héten ugyanis csaknem az egész város eljött, hogy meghallgassa az üzenetüket. A 

zsidók azonban ezt látva megteltek irigységgel, és felhergelték  a tömeget Pál és Barnabás 

ellen, úgyhogy Pál és Barnabás elmentek Antiókhiából, és ahogy a következő fejezet elején 

látjuk, a kb. 75 km-re fekvő Ikóniumba mentek. 

Amikor Pál és Barnabás megérkeztek Ikóniumba, jó szokásukhoz híven újra elmentek a 

zsinagógába. Egy szombat napon tették ezt, 

vs. 1-3 „és úgy szóltak, hogy a zsidókból is, a görögökből is igen sokan lettek hívőkké. De 

azok a zsidók, akik nem hittek, felingerelték és megharagították a pogányokat a testvérek ellen. 

Mégis elég sok időt töltöttek ott, és bátran szóltak az Úrban bízva, aki bizonyságot tett 

kegyelmének igéje mellett, és megadta, hogy jeleket és csodákat vigyenek véghez.”  



Pál és Barnabás tehát Ikóniumban is ellenállásba ütköztek, ahelyett azonban, hogy 

gyorsan elmenekültek volna, elég sok időt töltöttek ott, hogy erős alapokat adhassanak 

azoknak, akik hitüket Jézus Krisztusba vetették. Úgy gondolom, hogy napjaink evangelizációs 

tevékenységének egyik komoly hiányossága pontosan az, hogy nincsen folytatása. Ez alatt azt 

a rendkívül szomorú gyakorlatot értem, hogy bár eljuttatjuk az embereket a Jézus Krisztusban 

való hitre, gyakran azonban itt megállunk, és azzal már nem törődünk, hogy ezek az emberek 

érett hívőkké váljanak. Úgy érzem, ez az egyik gyengéje napjaink gyülekezeteinek. Gyakran 

egy gyülekezet olyannyira az evangelizációra helyezi a hangsúlyt, hogy emellett teljesen 

eltörpül annak a szükségessége, hogy a gyülekezet, mint Krisztus teste megerősödjön. Ezért 

tehát, amikor Pál és Barnabás látta, hogy ellenállásba ütköznek Ikóniumban, még sok ideig 

ottmaradtak a hívőkkel, hogy megerősítsék őket hitükben, hiszen tudták, hogy sok nehézséggel 

kell majd szembenézniük keresztényekként.  

vs. 3. „Bátran szóltak az Úrban bízva, aki bizonyságot tett kegyelmének igéje mellett.”  

Márk evangéliumának utolsó versében a következőket olvashatjuk: „Azok pedig 

elmentek, hirdették az igét mindenütt, az Úr pedig együtt munkálkodott velük, megerősítette az 

igehirdetést a nyomában járó jelekkel” (Mk 16:20). És itt Ikóniumban ugyanez történt. Isten 

jelekkel és csodákkal erősítette meg mindazt, amit Pál és Barnabás hirdetett, egyértelműen 

rámutatva arra, hogy az, amit hirdetnek, igaz.  

Ebben a részben azt látjuk, hogy a jelek és a csodák követték Pál és Barnabás üzenetét, 

megerősítve azt. Napjainkban azonban sokan megpróbálják felcserélni ezt a sorrendet, és 

először jelekkel és csodákkal igyekeznek odavonzani magukhoz a tömeget. Itt azonban, és 

egyáltalán az Újszövetségben, a csodák és a jelek az üzenet után következtek, és arra 

szolgáltak, hogy megerősítsék, hogy az üzenet igaz. Ők tehát bátran szóltak az Úrban bízva, az 

Úr pedig megadta nekik, hogy jeleket és csodákat vigyenek véghez, amelyek bizonyították azt, 

hogy amit Pál és Barnabás hirdetett az igaz.  



vs. 4-12 „A város népe azonban meghasonlott és némelyek a zsidókkal, mások meg az 

apostolokkal tartottak. De a pogányok és zsidók vezetőikkel együtt összefogtak, hogy 

bántalmazzák és megkövezzék őket. Ők azonban ezt megtudva elmenekültek Likaónia 

városaiba, Lisztrába, - amely kb. 60 km-re feküdt Ikóniumtól – Derbébe és a környékre, és ott 

hirdették az evangéliumot. Lisztrában élt egy sánta lábú ember, aki születésétől fogva sánta 

volt, és sohasem tudott járni. Ő hallgatta Pál beszédét, aki rátekintett, és látta, hogy van hite 

ahhoz, hogy meggyógyuljon. Ezért hangosan így szólt hozzá: ’Állj a lábaidra egyenesen!’ Ekkor 

az talpra ugrott, és járt. Amikor a sokaság látta, amit Pál tett, likaóniai nyelven így kiáltottak: ’Az 

istenek jöttek le hozzánk emberi alakban!’ Barnabást Zeusznak mondták, Pált pedig 

Hermésznek, mivel ő volt a szóvivő.”  

Vagy ahogy a Károli Bibliában találjuk, Barnabást Jupiternek, Pált pedig Merkuriusznak 

hívták. Jupiter és Merkuriusz Zeusz és Hermész görög istenek római megfelelői voltak. Zeusz 

állítólag Kronosz és Rea fia volt, akik a titánok közé tartoztak. Zeusz fiatal korában testvéreivel 

együtt fellázadt a titánok ellen és megdöntötték uralmukat. Így Zeusz vált a főistenné. Hermész 

pedig Zeusz egyik törvénytelen gyermeke volt. Zeusz sok istennővel és halandóval tartott fenn 

kapcsolatot, és Hermész az egyik ilyen kapcsolat gyümölcse volt. Hermész volt az istenek 

hírnöke, és mivel Pál volt a szóvivő, úgy gondolták, hogy akkor bizonyosan Pál Hermész. És 

mivel Barnabás valószínűleg magasabb, erősebb testalkatú férfi volt, azt gondolták, hogy ő 

pedig Zeusz.  

Lisztrában egy hatalmas szentélyt állítottak Jupiternek, és bizonyos történetek szerint, 

évekkel azelőtt Jupiter és Hermész már ellátogattak Lisztra városába, mégpedig inkognitóban. 

Így tehát senki sem ismerte fel őket, és bizony meglehetősen rossz bánásmódban részesítették 

őket. Akadt azonban a városban egy házaspár, akik befogadták őket, és kedvesen bántak 

velük. Zeusz pedig azzal jutalmazta meg kedvességüket, hogy őket tette meg a szentély örök 



őrizőivé ott Lisztrában. Zeusz ezt úgy valósította meg, hogy a házaspárt fává változtatta, és ez a 

két fa ott állt a szentély bejáratánál mindörökre, őrizve Zeusz szentélyét.  

Pál itt hittel szólt a sánta emberhez. Valamilyen úton-módon a Szentlélek által Pál 

felismerte, hogy ennek az embernek van hite ahhoz, hogy meggyógyuljon. Pál érzékeny volt a 

Szentlélekre, és szerintem a Szentlélek mutatta ezt meg neki. Pál tehát hangosan így szólt 

ehhez az emberhez: ’Állj a lábaidra egyenesen!’ És Pál ezt hittel mondta. Ezen a ponton a sánta 

ember választás elé került. Két lehetőség közül választhatott. Vagy engedelmeskedik Pálnak, 

és hitben kilép, vagyis megteszi, amit Pál mond neki, vagy kineveti és kigúnyolja Pált, és arra 

fekteti a hangsúlyt, hogy ő sánta és béna, és nem tud felállni.  

De emlékezzünk csak vissza arra, hogy Jézus milyen gyakran adott lehetetlen, 

teljesíthetetlennek tűnő parancsokat. A sorvadt kezű embernek azt mondta: ’Nyújtsd ki a 

kezedet (Mt 12:13)' (’De hát nem tudom kinyújtani a kezemet, hiszen beteg a kezem, nem 

látod?’ Azoknak tehát, akiknek Jézushoz és Pálhoz hasonlóan valaki hittel szól, két lehetőségük 

van: vagy engedelmeskednek a parancsnak, és akkor megtapasztalják Isten munkáját az 

életükben, vagy vitába szállnak a hallottakkal. Sajnos túl sokszor a második lehetőséget 

választjuk, és vitába szállunk az Úrral. Az Úr hittel szól a szívünkhöz, és azt mondja: ’Légy erős, 

menj, indulj a csatába és győzz!’ Mi pedig elkezdünk panaszkodni, hogy: „Ó, Uram, én is győzni 

szeretnék, én is indulni akarok már, de, Uram, nem tudod elképzelni, hogy mennyire gyenge 

vagyok.” És hosszasan ecsetelgetjük Istennek, hogy tulajdonképpen miért nem tudunk menni és 

győzni, és hogy mennyire gyengék vagyunk, ahelyett, hogy egyszerűen csak indulnánk, és 

megtennénk azt, amire Isten hív.  

Ha azonban hajlandó vagy egyszerűen engedelmeskedni Istennek, akkor majd meglátod, 

hogy Isten, ugyanúgy, mint ennek az embernek, neked is megadja mindazt, amire szükséged 

van ahhoz, hogy valóban engedelmeskedni tudj Neki. Ezért, amikor az Úr azt mondja Neked, 

hogy „Légy erős, és győzz!”, akkor fogadd azt el. Legyél hajlandó engedelmeskedni az Úrnak, 



és meglátod, hogy az Úr erőt ad, és győzedelmeskedni fogsz. Ilyen egyszerű az egész. Ha te 

hajlandóságot mutatsz arra, hogy Neki engedelmeskedj, akkor Ő képessé tesz téged arra, hogy 

valóban engedelmeskedni is tudj neki. 

Pál tehát hittel szólt ehhez a sánta emberhez, a férfi pedig talpra ugrott, és járt. Amikor a 

sokaság látta mindezt, azt kiáltotta, hogy ’az istenek jöttek le mihozzánk emberi alakban’. Azt 

hitték, hogy Zeusz és Hermész újra ellátogattak városukba, hiszen a hagyomány szerint 

egyszer már jártak Lisztrában. Ezért elrohantak Jupiter vagyis Zeusz szentélyéhez.  

vs. 13-17 „Zeusz papja pedig, akinek a temploma a város előtt volt, bikákat és koszorúkat 

vitt a város elé, és a sokasággal együtt áldozatot akart bemutatni nekik. Amikor meghallották ezt 

az apostolok, Barnabás és Pál, ruhájukat megszaggatva a sokaság közé futottak, és így 

kiáltottak: ’Emberek, miért teszitek ezt? Mi is hozzátok hasonló emberek vagyunk, és azt az 

evangéliumot hirdetjük nektek, hogy ezekből a hiábavaló dolgokból térjetek meg az élő 

Istenhez, aki teremtette az eget és a földet, a tengert és mindent, ami bennük van. Ő az előző 

nemzedékek során megengedte, hogy minden nép a maga útján járjon, bár nem hagyta magát 

bizonyság nélkül, mert jótevőtök volt, a mennyből esőt adott nektek és termést hozó időket; 

bőven adott nektek eledelt és szívbéli örömet.”  

Vegyük észre, hogy Lisztrában nem volt zsinagóga. Hiszen amint már láthattuk, Pál, 

amikor egy új városba érkezett, általában első útja a zsinagógába vezetett. Azok az emberek 

ugyanis, akik a zsinagógában összegyűltek, legalább már bizonyos tudással rendelkeztek 

Istenről, hiszen a zsinagógában mindig felolvasták az Írásokat. Tehát ezek az emberek már 

számos ismerettel rendelkeztek az élő és igaz Istenről. Itt azonban Pál már úgymond egyre 

mélyebbre hatol a vadonba, és elérkezik Lisztrába, ahol nincsen zsinagóga. Tudnunk kell, hogy 

ha egy városban élt legalább 10 felnőtt zsidó férfi, akkor abban a városban zsinagógát emeltek. 

Ebből tehát levonhatjuk azt a következtetést, hogy Lisztrában nem élt összesen 10 felnőtt zsidó 

férfi, hiszen Lisztra városának nem volt zsinagógája. Pál ezért az utcán kezdett prédikálni.  



De Pál, amikor Istent hirdeti az embereknek, először a természettel kezdi. És azt mondja, 

hogy: „Isten nem hagyta magát bizonyság nélkül, mert jótevőtök volt, és a mennyből esőt adott 

nektek és termést hozó időket.” Lisztra az antik világ legnagyobb kukorica termelő vidéke volt. 

Napjainkban talán Iowa államhoz hasonlíthatnánk, amely az USA fő kukorica termő területe. 

Lisztra nagyon gazdag termőföldekkel rendelkezett, ezért mondja Pál, hogy: „Isten jótevőtök 

volt, a mennyből esőt adott nektek és termést hozó időket. Isten megmutatta magát nektek a 

természeten keresztül, nem hagyta magát bizonyság nélkül.” Pál tehát a legelején kezdi, hiszen 

tudta, hogy ezek az emberek nem igazán tudnak sokat az élő és igaz Istenről. Ők Zeusz 

történetét ismerték, akinek istennőkkel és földi asszonyokkal volt viszonya, és akinek ezekből a 

viszonyokból számos gyermeke született, mint pl. Apolló, Pallasz Athéné, Artemisz, Hermész, 

és még számos más isten, akiket ők imádtak. De nem ismerték az igaz, élő Istent. Pál ezért az 

alapoknál kezdi, hogy megérthessék, miről van szó. Először tehát Pál arról kezd beszélni, hogy 

Isten megmutatta magát minden embernek a természeten keresztül. 

 A sokaság tehát már arra készül, hogy áldozatot mutatnak be Páléknak, ők azonban azt 

mondják neki, hogy „Ne, hiszen mi is emberek vagyunk, ugyanúgy, mint ti. Nem azért jöttünk, 

hogy minket imádjatok, hanem hirdetjük nektek azt az evangéliumot, hogy ezekből a hiábavaló 

dolgokból térjetek meg az élő Istenhez.” Ezzel Pálék tulajdonképpen azt mondják, hogy az, 

amiben ti hisztek, azok a történetek, amelyeket ti hitelesnek gondoltok, egyáltalán nem az 

igazak. „Térjetek meg tehát ezekből a hiábavaló dolgokból az élő Istenhez, aki teremtette az 

eget és a földet, a tengert és mindent, ami bennük van... Hiszen Ő nem hagyta magát 

bizonyság nélkül, mert jótevőtök volt, a mennyből esőt adott nektek és termést hozó időket.” Pál 

tehát először azzal kezdi, hogy Isten megmutatta magát az embereknek a természeten 

keresztül. Azzal kezdi, amiről tudja, hogy a lisztraiak is megértik majd.  

Dávid a 19. Zsoltárban a következőket írja: „Az egek hirdetik Isten dicsőségét, kezének 

munkájáról beszél a menny. Nappal a nappalnak adja át a szót, éjjel az éjjelnek adja tudtul. 



Nincs szó és nincs beszéd, hangjuk sem hallatszik, mégis eljut hangjuk az egész földre, szavuk 

a világ végéig” (Zsolt 19:2-5). Isten minden emberhez szól a természeten keresztül. Az égbolt 

minden éjjel szól hozzád: ahogy kinézel az ablakon, és látod a sok csillagot, Isten szól hozzád. 

Az egek hirdetik Isten dicsőségét, és azt hogy Ő mennyire csodálatos. És nap mint nap, amikor 

látod a virágokat, a mezőt, az állatokat, Isten szól hozzád rajtuk keresztül.  

A baj csak az, hogy gyakran félreértjük az üzenetét, és a teremtményeket kezdjük el 

imádni és szolgálni a Teremtő helyett. Pál érinti ezt a problémát a Rómaiakhoz írt levélben, 

amikor az ember panteistává válik. Tudomásul veszi ugyan, hogy Isten létezik, de számára 

Isten ott van mindenben, olyannyira, hogy a gyönyörű zöldellő mezőt is istennek tartja, és a 

természetet is istenként kezdi el imádni.  

Jól emlékszem, amikor még kisfiúként a családommal egy gyönyörű nemzeti parkban 

nyaraltam. Ott táboroztunk egy folyó partján, és egyszer éppen az egyik csodálatos hegyben 

gyönyörködtünk, amikor egy kisfiú odajött hozzám, és megkérdezte tőlem: ’Tudod, hogy ki 

alkotta?’ Mondtam, hogy: ’Igen, tudom. Isten alkotta ezt a hegyet’. Ő pedig erre azt válaszolta, 

hogy: ’Nem, nem, ez a földanyótól van’. Hát jó, akkor jobb, ha természetanyóval nem 

packázunk.  

Mivel az emberek gyakran nem veszik észre, hogy Isten szól hozzájuk a természeten 

keresztül, Pál itt Lisztrában rámutat arra, hogy Isten nem hagyta magát bizonyság nélkül, igenis 

szólt az emberekhez a természeten keresztül.  

Úgy gondolom, hogy Pálra ekkor nagyon komoly veszély leselkedett. Ezen a ponton 

ugyanis könnyen befejeződhetett volna a szolgálata. Könnyen vége szakadhatott volna annak a 

munkának, amelyet Istenért végzett, ha elfogadta volna az emberek imádatát és azt a 

dicsőséget, amelyet neki tulajdonítottak. Úgy gondolom, hogy egy szolgálat nem akkor van a 

legnagyobb veszélyben, amikor komoly üldöztetésnek van kitéve, hanem amikor Isten elkezd 

hatalmasan munkálkodni az életedben és az életeden keresztül, amikor megáldja a szolgálatod, 



amikor az gyümölcsöző, és az emberek nagy becsben tartanak, elkezdenek dicsérni és azt 

mondogatni rólad, hogy milyen csodálatos és nagyszerű ember vagy. Ilyenkor van a szolgálatod 

a legnagyobb veszélynek kitéve. Ha ugyanis elfogadod ezt a dicséretet, hamarosan azon kapod 

majd magad, hogy felkerültél a polcra.  

Érdekes, hogy az emberek sokkal inkább hajlanak arra, hogy a teremtményt imádják és a 

teremtménynek szolgáljanak, a Teremtő helyett. Pál Isten eszköze volt, akit Isten használt, és 

az emberek azonnal készek voltak őt imádni. Persze Pál, ha akarta volna, akkor ezt racionális 

érvekkel meg is magyarázhatta volna. Hiszen mondhatta volna, hogy: „Ez nagyszerű, így 

legalább most már a kezemben tarthatom őket. Egy kis ideig engedem, hogy engem imádjanak, 

azután majd Istenre irányítom a figyelmüket.” Sajnos ma is sok ember követi ezt a mintát. 

Maguk köré gyűjtik az embereket, és úgy gondolják, hogy „Most, hogy már igazán 

ragaszkodnak hozzám, elvezetem őket az Úrhoz. Mert most már annyira szeretnek engem, és 

annyira felnéznek rám, hogy most már könnyebben el tudom vezetni őket Jézushoz.” Ez 

azonban egy rendkívül veszélyes vállalkozás.  

Pál nem engedte, hogy őt imádják, hanem rámutatott arra, hogy ő is ember, hogy ezek 

hiábavaló dolgok, és arra buzdította őket, hogy ne a teremtményt imádják, hanem a Teremtőt. 

„Azt az evangéliumot hirdetjük nektek, hogy ezekből a hiábavaló dolgokból térjetek meg az élő 

Istenhez. Ne kövessétek el azt a hibát, hogy a teremtményt imádjátok. A Teremtőt imádjátok, 

aki áldott mindörökké.”  

De mindennek ellenére Pál és Barnabás csak nagyon nehezen tudták lebeszélni a 

sokaságot arról, hogy áldozatot mutassanak be nekik, és hogy istenként imádják őket: 

vs. 18. Így szóltak, és nagy nehezen lebeszélték a sokaságot arról, hogy áldozatot 

mutasson be nekik.  

Ha úgy gondolod, hogy nagyszerű dolog az, amikor az emberek rajonganak érted, és 

téged imádnak és magasztalnak fel, akkor arra szeretnélek figyelmeztetni, hogy mindez 



rendkívül rövid életű. Minden sportoló alátámaszthatja ezt, aki átment már egy kevésbé sikeres 

időszakon. Lehet, hogy hatalmas hős vagy, de amint hanyatlani kezd a teljesítményed, az 

emberek azonnal kifütyülnek téged. Képzeljünk csak el bármilyen sportolót, akit, amikor 

megjelenik, ünnepel az egész stadion: ismételgetik a nevét, a lábukkal dobolnak, neki 

szurkolnak teli torokból. De képzeljük most el, hogy ennek a sportolónak hanyatlani kezd a 

teljesítménye, vagy egy kevésbé sikeresebb időszak jön az életében. Bizony hamar megváltozik 

a tömeg hozzáállása. A tömeg többé már nem bátorítja, nem imádja, nem ünnepli, hanem 

inkább kifütyüli. Hát ilyen tiszavirág életű az emberek imádata. Ezt látjuk majd Lisztrában is, 

ahol készek arra, hogy istenként imádják Pált és Barnabást.  

vs. 19. „Antiókhiából és Ikóniumból zsidók érkeztek oda, akik annyira felbujtották a 

tömeget, hogy megkövezték Pált, és kivonszolták a városon kívülre, mivel halottnak hitték.”  

Ugyanazok az emberek, akik az előbb még istenként akarták őt imádni, most 

meglincselték Pált. Az odaérkező zsidók annyira felbujtották a tömeget, hogy azok gondolkodás 

nélkül meglincselték, halálra kövezték Pált, majd kivonszolták a városon kívülre, mivel halottnak 

hitték.  

Személy szerint úgy gondolom, hogy a tömegnek valóban sikerült megölnie Pált. Persze 

lehet, hogy ez egy kicsit túl erős kijelentés, hiszen később Pál is kijelenti, hogy nem biztos 

benne, hogy valóban megölték-e vagy sem, amikor Lisztrában megkövezték. De mivel Pál azt 

írja, hogy ő maga sem igazán tudja, ezért úgy vélem, nyugodtan elmondhatom, hogy mit 

gondolok.  

Évekkel később Pál a Korinthusiakhoz írt 2. levelében a következőket írja, és szerintem 

kétségtelenül erre a lisztrai élményére utal: „Ismerek egy embert a Krisztusban: aki tizennégy 

évvel ezelőtt - hogy testben-e vagy testen kívül-e, nem tudom, csak az Isten tudja -, 

elragadtatott a harmadik égig, és ott olyan kimondhatatlan beszédeket hallott, amelyeket nem 

szabad embernek elmondania. Ezzel az emberrel dicsekszem” (2 Kor 12:2-5). Pál tehát írt a 



lisztrai élményéről, és kijelenti, hogy 'testben-e vagy testen kívül-e, nem tudom, csak az Isten 

tudja'. Pál itt azt mondja, hogy: „Nem tudom, hogy életben voltam-e akkor, és látomást láttam, 

vagy halott voltam, és egy testen kívüli megtapasztalás volt ez”. De Pál azt is mondja, hogy: 

„Amit azonban biztosra tudok az az, hogy elragadtattam a harmadik égig, és olyan dicsőséges 

az a hely, és olyan csodálatos dolgokat hallottam ott, hogy nincs olyan szó, amellyel leírhatnám. 

Ezért vétek lenne megpróbálni szavakba önteni mindazt, amit ott hallottam. Hiszen nincs rá szó, 

amellyel ezt leírhatnám. A kinyilatkoztatások különleges nagysága miatt tehát, hogy el ne 

bizakodjam, tövis adatott a testembe: a Sátán angyala, hogy gyötörjön, hogy el ne bizakodjam” 

(2 Kor 12:7). Lehetséges tehát, hogy Pált, amikor Lisztrában megkövezték, maradandó 

sérüléseket szerzett, és Pál azt mondja: „Ezzel az emberrel dicsekszem” (2 Kor 12:5).  

Mennyire tiszavirág életű volt tehát az emberek rajongása. Az egyik pillanatban még 

istenként akarták őt imádni, a másik pillanatban már készek voltak megölni. 

Pált tehát kivonszolták a városon kívülre, mivel halottnak hitték.  

vs. 20. „De amikor körülvették a tanítványok, felkelt, és visszament a városba.”  

Pedig azt várná az ember, hogy elmenekül a másik irányba. De Pál nem ezt tette, hanem 

visszament abba a városba, ahol megkövezték. 

vs. 20-21 „Másnap pedig Barnabással együtt elment Derbébe. Miután hirdették az 

evangéliumot ebben a városban, és sokakat tanítvánnyá tettek, visszatértek Lisztrába - ahol 

Pált ugye megkövezték -, majd Ikóniumba - ahol Pált meg akarták kövezni - és Antiókhiába – 

ahonnan elüldözték őket az előző alkalommal, amikor ott jártak. Pál és Barnabás úgy hagyták el 

Antiókhiát, hogy lerázták a lábuk porát, és elmentek Ikóniumba - ha emlékszünk még erre az 

előző fejezetből. 

vs. 22. „Erősítették a tanítványok lelkét, és bátorították őket, hogy maradjanak meg a 

hitben, mivel sok nyomorúságon át kell bemennünk az Isten országába.”  



Pál és Barnabás tehát nem azt hirdette, hogy most, hogy befogadták Jézus Krisztust, 

többé soha nem lesz semmi gondjuk, hogy az élet innentől kezdve egy sétagalopp. Nem, Pálék 

nem ezt hirdették. Hanem „bátorították őket, hogy maradjanak meg a hitben, mivel sok 

nyomorúságon keresztül kell bemennünk az Isten országába”. Később Pál írt Timóteusnak, aki 

erről a vidékről származott, itt nevelkedett, és minden valószínűség szerint már találkozott Pállal 

ezen az első missziós úton, majd később csatlakozott Pálhoz segítőként, társaként a 

szolgálatban. Pál később úgy utal Timóteusra, mint az ő fiára az Úrban. Nagy valószínűség 

szerint tehát Pál ezen az első missziós útján találkozott Timóteussal, és ő is azok között volt, 

akik megtértek. Pál később Timóteushoz írt levelében emlékezteti Timóteust az üldözésekre és 

szenvedésekre, amelyeket ki kellett állnia azon a vidéken. Ír arról, hogy milyen üldöztetéseket 

kellett elszenvednie Athiókiában, Ikóniumban és Lisztrában. „És mindegyikből megszabadított 

az Úr!” (2 Tim 3:11) - mondja Pál.  

Érdekes megvizsgálnunk azt is, hogy az egyes városokban hogyan szabadította meg az 

Úr Pált. Antiókhiában az Úr úgy szabadította meg Pált, hogy kiüldözték őt a városból. Isten tehát 

megszabadította őt azoktól az emberektől. Ikóniumban a pogányok és a zsidók vezetőikkel 

együtt összefogtak, hogy megkövezzék Pált, ő azonban elmenekült a városból, mielőtt ezt 

megtehették volna. Isten tehát ebben az esetben úgy szabadította meg Pált, hogy tudtára adta, 

hogy mit terveznek ellene, hogy elmenekülhessen. Lisztrában azonban úgy szabadította meg 

Pált az Úr, hogy az emberek azt hitték, hogy Pál már halott, és ezért kivonszolták őt a városon 

kívülre. Ebből láthatjuk, hogy Istent nem lehet dobozba zárni. Ő nem csak egy meghatározott 

minta alapján munkálkodik. Istenre nem húzhatunk rá egy meghatározott sémát.  

Érdekes azonban látni, hogy az emberek mégis szinte folyamatosan azzal próbálkoznak, 

hogy Istent dobozba zárják, hogy egy bizonyos sémát húzzanak rá. Hiszen emberként 

szeretjük, hogyha a dolgok egy meghatározott minta szerint működnek. Ezért Istennel 

kapcsolatban is szeretnénk azt mondani, hogy Isten így meg így munkálkodik, és így meg így 



fog téged megszabadítani. Egyesek túl egyszerű válaszokat próbálnak adni túlságosan is 

összetett kérdésekre, és hadd mondjam el, hogy Isten munkájával kapcsolatban nem léteznek 

egyszerű válaszok. Isten munkájára nem húzhatunk rá egy meghatározott sémát. Isten lehet, 

hogy úgy szabadít meg téged, hogy a tudomásodra hozza, hogy valaki arra készül, hogy az 

életedre törjön, de az is lehet, hogy úgy szabadít meg, hogy az emberek kiüldöznek a városból. 

Sőt az is előfordulhat, hogy Isten azáltal szabadít meg, hogy a dühös emberek megköveznek. 

Isten tehát különböző módon munkálkodik az életünkben, nem csupán egy meghatározott minta 

alapján, hanem nagyon is kreatívan, sokféleképpen.  

Pálék tehát  

vs. 22-23 „Erősítették a tanítványok lelkét, és bátorították őket, hogy maradjanak meg a 

hitben, mivel sok nyomorúságon át kell bemennünk az Isten országába. Miután pedig 

gyülekezetenként elöljárókat választottak nekik, böjtölve és imádkozva az Úrnak ajánlották őket, 

akiben hittek.”  

Ezeket a testvéreket tehát böjtölve és imádkozva az Úrnak ajánlották, miután 

gyülekezetenként kiválasztották őket.  

vs. 24-26 „Azután Pizidián áthaladva – Pizidia a magasabb fekvésű területekhez 

tartozott, itt helyezkedett el Athiókia is –, Pisidián áthaladva tehát eljutottak Pamfiliába – vagyis 

a tengerparti területekre –, hirdették az igét Pergében és lementek Attáliába. Innen Antiókhiába 

hajóztak.    

Abba az Antiókhiába, ahonnan a 13. fejezet első részében kiküldték őket, hogy 

elvégezzék azt a munkát, amelyre Isten elhívta őket. Ők pedig ezt el is végezték, és ezzel 

befejeződött első missziós útjuk. Így tehát Pálék visszatértek hívő testvéreikhez Antiókhiába, 

amely a Földközi tenger partján helyezkedett el, Föníciától északra.  



vs. 27-28 „Amikor megérkeztek, összehívták a gyülekezetet, és elbeszélték, milyen nagy 

dolgokat tett velük az Isten, és hogy kaput nyitott a pogányoknak a hitre. Aztán elég sok időt 

töltöttek ott a tanítványokkal.”  

Pálék tehát visszatértek abba a gyülekezetbe, ahonnan kiküldték őket, és beszámoltak 

nekik Isten dicsőséges munkájáról a pogányok körében. Arról, hogy Isten az Ő kegyelméből 

csodákat tett, és hogy Krisztus teste számos pogány hívővel gyarapodott. 

vs. 15:1 „Némelyek, akik Júdeából jöttek le – Antiókhiába -, így tanították a testvéreket: 

„Ha nem metélkedtek körül a mózesi szokás szerint, nem üdvözülhettek.”  

Sajnos mindig is voltak, és mindig is lesznek olyan bajkeverők, akik megpróbálják 

megakadályozni, vagy legalábbis megzavarni azt a munkát, amelyet Isten Krisztus testében 

végez.  

Jó pár évvel ezelőtt, amikor még egy másik épületben voltunk, minden hétfőn este volt 

alkalma bárkinek, aki megtért, bemerítkezni. Az ún. Jézus mozgalom éveire gondolok itt 

mindenekelőtt, amelynek köszönhetően olyan sok fiatal megtért. A hétfői tanítás után mindig 

együtt lementünk az óceánhoz, és ott tartottuk a bemerítkezést. Abban az időben minden hétfő 

este legalább 50-60 vagy akár 70 fiatal is bemerítkezett. Egyik este arra lettem figyelmes egy 

gyülekezeti alkalom után, hogy egy férfi beszélget néhány fiatallal a gyülekezetünkből. Egy 

kisebb csoport már köré gyűlt. Mindnyájan őt hallgatták, ő pedig nagyon komoly 

meggyőződéssel magyarázott valamit. Ezt látva elhatároztam, hogy odamegyek, meghallgatom, 

hogy mit is mond. Ez az ember folyamatosan azt hajtogatta, hogy ha valakit nem kizárólag 

Jézus nevében merítettek be, akkor bemerítése tulajdonképpen érvénytelen. Amint ezt 

meghallottam, felment bennem a pumpa, és nagyon régen nem éreztem már ekkora késztetést, 

hogy megüssek valakit, mint akkor. Ehelyett azonban megragadtam őt a gallérjánál fogva, és 

felszólítottam, hogy nagyon gyorsan távozzon a gyülekezetből, különben nem állok jót 



magamért. Kituszkoltam őt egészen a kocsijáig, begyömöszöltem őt az autójába, majd ismét 

felszólítottam, hogy tűnjön el.  

Annyira szomorú, hogy mindig akadnak olyanok, akik próbálják szabotálni Isten 

munkáját. Mintha nem bírnák elviselni azt, hogy Istenben ilyen nagy az örömünk. Igyekeznek 

mindenféle terheket rád aggatni, sőt próbálnak bűntudatot is ébreszteni benned, mondván, hogy 

nem szabadna ilyen boldog kereszténynek lenned, nem helyénvaló az, hogy ennyi öröm van az 

életedben.  

Azt látjuk tehát, hogy Júdeából elmentek Antiókhiába bizonyos testvérek, akik hittek 

Jézus Krisztusban, korábban azonban farizeusok voltak. Ezek a júdeai testvérek, amikor 

lementek Antiókhiába, és látták, hogy a pogányok imádják Istent, erre azt mondták, hogy ha 

nem metélkednek körül a mózesi szokások szerint, nem üdvözülhetnek. Ők ugyanis meg voltak 

győződve arról, hogy csak a zsidók üdvözülhetnek. Ezért tehát, ahhoz, hogy egy pogány is 

üdvözülhessen, előbb zsidóvá kell válnia. Ezzel a felkavaró tanítással érkeztek Antiókhiába.  

vs. 2. „Mivel pedig Pálnak és Barnabásnak nem kis viszálya és vitája támadt velük.”  

Pál és Barnabás nyíltan tiltakoztak, és vitába szálltak azokkal, akik ezt hirdették.  Miután 

tehát 

vs. 2. „Pálnak és Barnabásnak nem kis viszálya és vitája támadt velük, úgy rendelkeztek, 

hogy ebben a vitás ügyben Pál, Barnabás és néhányan mások is menjenek fel az apostolokhoz 

és a vénekhez Jeruzsálembe.”  

Vegyük észre, hogy ezek az emberek Júdeából jöttek le, Pálék pedig majd felmennek 

Jeruzsálembe. Ezt csak a margóra mondom, hogy az ember sohasem megy le Jeruzsálembe, 

hanem mindig felmegyünk Jeruzsálembe. Lehet az ember akár egy magas hegy tetején is, 3000 

méteres magasságban, még akkor sem mondjuk azt, hogy lemegyünk Jeruzsálembe. Az ember 

mindig felmegy Jeruzsálembe, Jeruzsálemből pedig lemegy egy másik városba. Érdekes, hogy 

Jeruzsálemnek a földrajzi fekvése is olyan a környező települések között, hogy bármelyik 



irányból közelítjük is a várost, valóban mindig felmegyünk Jeruzsálembe. És ezt a mai napig 

mindig így mondjuk. 

vs. 2. „Úgy rendelkeztek, hogy ebben a vitás ügyben Pál, Barnabás és néhányan mások 

is menjenek fel az apostolokhoz és vénekhez Jeruzsálembe.”  

Látták tehát, hogy tisztázni kell ezt a kérdést. 

vs. 3. „Miután a gyülekezet útnak indította őket, áthaladtak Fönícián és Samárián, 

elbeszélték a pogányok megtérését, és nagy örömet szereztek minden testvérnek.”  

Akkortájt már Fönícia, Libanon és Samária területén is voltak gyülekezetek, és Pálék, 

amint áthaladtak ezeken a területeken, elbeszélték a pogányok megtérését, és nagy örömet 

szereztek minden testvérnek.  

vs. 4. „Amikor megérkeztek Jeruzsálembe, örömmel fogadták őket az apostolok és a 

vének, ők pedig elbeszélték, mi mindent tett velük Isten.”  

Pálék tehát beszámoltak missziós útjukról és Isten munkájáról.  

vs. 5-9 „Előálltak azonban néhányan, akik a farizeusok pártjából lettek hívőkké, és azt 

mondták, hogy körül kell metélni azokat, és meg kell parancsolni nekik, hogy tartsák meg Mózes 

törvényét. Összegyűltek tehát az apostolok és a vének, hogy tanácskozzanak ebben az ügyben. 

Amikor nagy vita támadt, Péter felállt, és így beszélt hozzájuk: „Atyámfiai, férfiak, ti tudjátok, 

hogy régtől fogva engem választott ki Isten közületek, hogy az én számból hallják a pogányok 

az evangélium Igéjét, és higgyenek. A szíveket ismerő Isten pedig bizonyságot tett mellettük, 

amikor éppen úgy megadta nekik is a Szentlelket, mint ahogyan nekünk, és nem tett semmi 

különbséget közöttük és közöttünk, mert hit által megtisztította szívüket”.  

Péter tehát az első, aki feláll, és felszólal az apostoli gyűlésen, és elmeséli nekik, hogy 

Isten hogyan hívta el, hogy menjen el Kornéliusz házába, és vigye el hozzájuk is az 

evangéliumot. Péter arra is rámutat, hogy Isten nagy kegyelméből közöttük, a pogányok között 

is munkálkodott, hiszen ők is megkapták a Szentlelket. Isten tehát nem tett különbséget pogány 



és zsidó között, a pogányok is hit által üdvözültek. Pál is azt írja a Római levélben, a 3. fejezet 

22. versében, hogy „Nincs különbség, mindenki vétkezett, és híjával van az Isten 

dicsőségének.” Mindannyian hit által üdvözülünk, azáltal, hogy a hitünket Jézus Krisztusba 

vetjük. Nincs különbség görög és zsidó között. Az üdvösségnek csupán egy útja van, az, hogy 

hitünket Jézus Krisztusba vetjük.  

Péter pedig így folytatja:  

vs. 10-11 „Most tehát miért kísértitek azzal Istent, hogy olyan igát tegyetek a tanítványok 

nyakába, amelyet sem atyáink, sem mi nem tudtunk elhordozni. Ellenben abban hiszünk, hogy 

mi is az Úr Jézus kegyelme által üdvözülünk, éppen úgy, ahogy ők.”  

Vagyis Péter rámutat arra, hogy nincs különbség zsidó és pogány között, és aközött, 

hogy hogyan üdvözülhet zsidó és pogány. Mert mindenkinek hit által, kegyelemből van 

üdvössége. „Ezért tehát miért helyezzünk nyakukba igát, vagyis a törvényt, melyet sem mi, sem 

atyáink nem voltak képesek elhordozni? Miért tegyük ezt az igát az ő nyakukba, ha mi magunk 

sem voltunk képesek ezt elhordozni?”  

vs. 12-13 „Ekkor elcsendesedett az egész gyűlés, és meghallgatták Pált és Barnabást, 

amint elbeszélték, milyen sok jelt és csodát tett általuk Isten a pogányok között. Amikor 

elhallgattak, megszólalt Jakab – aki a korai egyház egyik oszlopos tagja és vezetője volt.  

Nem Péter volt tehát a jeruzsálemi gyülekezet vezetője, hanem Jakab. Nem az a Jakab, 

aki János testvére volt, hanem Jakab, Jézus féltestvére, akinek Jézus egy egészen különleges 

módon jelent meg feltámadása után - Jakab tehát megszólalt,  

vs. 13-18 És ezt mondta: „Atyámfiai, férfiak, hallgassatok meg! Simon elbeszélte, hogyan 

gondoskodott Isten először arról, hogy a pogányok közül népet szerezzen az Ő nevének. És 

ezzel egyeznek a próféták szavai, ahogyan meg van írva: Ezután visszatérek, és felépítem 

Dávid leomlott sátorát, romjait is felépítem, és helyreállítom, hogy keresse az emberek 



maradéka az Urat, és mindazok a pogányok, akik között elhangzik az én nevem. Így szól az Úr, 

aki ezt véghezviszi, és aki ezt öröktől fogva tudja.”  

Jakab itt az Ószövetségből idéz egy próféciát, amely azt mondja, hogy: „Ezután 

visszatérek.” De miről van itt szó? Miután tér vissza Isten? Miután elvégezte a pogányok között 

a munkáját, visszatér, és felépíti Dávid leomlott sátorát. Vagyis a templom újra felépül majd.  

Napjainkban is vannak olyanok, akik úgy gondolják, hogy minden prófécia, amely Izráelre 

vonatkozik, az egyházra is vonatkoztatható. Ebből azonban sajnos néha hibás elképzelések 

fakadnak, mindenekelőtt az utolsó időkkel kapcsolatban. Ennek eredményeként meg vannak 

győződve arról, hogy az egyháznak is át kell majd mennie a nagy nyomorúság időszakán. 

Emellett azt is hirdetik, hogy Isten munkája Izráellel már befejeződött, vagyis Izráelnek már 

megvolt a lehetősége, velük már Isten befejezte a munkát, és ezért most már az egyház 

azonosítható Izráellel. Ez a fajta elképzelés azonban elferdíti azt a képet, amelyet a próféták és 

a próféciák festenek, hiszen a próféciák nagy része éppen arról szól, hogy Isten egyszer majd 

visszatér, és újra munkálkodni kezd Izráel népében, és nekiadja az Ő Lelkét.  

Jakab tehát felismerte, hogy a munka, melyet Isten a pogányok között végzett, arról szólt, 

hogy Isten a pogányok közül népet szerezzen a nevének. És mi is még mindig ebben az 

időszakban élünk, amelyben a Lélek túlnyomórészt a pogányok között munkálkodik, hogy a 

pogányok közül népet szerezzen Isten nevének. Hiszen ezt látjuk saját életünkben is. Isten 

magához vont téged, magához vont engem. Mi is részei vagyunk tehát ennek a munkának, 

amelyet Isten túlnyomó többségében a pogány népek között végez, kialakítva Krisztus testét. 

Isten kegyelméből nincs semmiféle különbség pogány és zsidó között. Ugyanúgy üdvözül mind 

a zsidó, mind a pogány. Isten szemében nincs különbség két nemzet között, az üdvösség 

mindenki számára elérhető, legyen szó zsidóról vagy pogányról. De eljön az a nap, amikor Isten 

újra és szélesebb körben munkálkodni kezd Izráelben, miután a pogányok teljes számban 

bejutottak. Jakab tehát itt rámutat, hogy most Isten először azon munkálkodik, hogy a pogányok 



közül népet szerezzen az ő nevének. Isten pontosan tudja, hogy kik azok az emberek a 

pogányok közül, akik az ő népét képezik majd, vagyis pontosan tudja, hogy hány pogány 

üdvözül majd. Pál a római levélben rámutat arra, hogy Isten újra munkálkodni kezd majd, 

miután a pogányok teljes számban bejutottak (Rm 11:25). Isten tehát pontosan tudja, hogy ez a 

teljes szám hány pogányt jelent.  

„Így szól az Úr, aki ezt véghezviszi, és aki ezt öröktől fogva tudja.” Isten egészen 

pontosan tudja, hogy ki az, aki üdvözül majd. Sőt ezt már öröktől fogva tudja. Ő ugyanis 

mindent tud öröktől fogva. Én tehát mindenképp elutasítom azt az elképzelést, amely szerint 

Isten nem tudhat mindent előre. Ez szerint ugyanis egy olyan Istenről van szó, akit nem csupán 

megszomorított, hanem sokkolt Ádám bűnbeesése. Ezt az Istent tehát teljes meglepetésként 

érte az ember bűnbeesése, és így kénytelen volt gyorsan előállni a megváltás tervével, és 

azzal, hogy elküldi majd az Ő Fiát, hogy a világot megváltsa. Ha ez valóban így van, akkor 

hogyan lehetséges az, hogy „Krisztus a világ teremtése előtt megfeszíttetett” (Jel 13:8)?  

Igenis tiltakozom az ellen az elképzelés ellen, hogy Isten nem tudhat mindent előre, 

vagyis hogy nem tudja például, hogy te hogyan fogsz dönteni és mit fogsz tenni, egészen addig, 

amíg azt meg nem teszed, és azután hihetetlenül csalódott, ha rossz döntést hozol. Isten 

mindent pontosan tud öröktől fogva. Ő már a világ kezdete előtt tudta pontosan, hogy ki, mikor 

és milyen körülmények között üdvözül majd. Isten ezt pontosan tudja, és mindig is tudta. Istent 

semmi sem éri meglepetésszerűen. Neki nem tudunk újat mondani. Amikor a mennyben majd 

szemtől szemben találkozol Istennel, akkor Isten nem meglepetten mondja majd neked: ’Nahát, 

micsoda meglepetés, hogy téged is itt látlak, sohasem gondoltam volna, hogy te is eljutsz 

idáig.’. Az lehet, hogy te meglepődsz majd, de Isten nem. Isten mindent tud öröktől fogva. Ezért 

tudta azt is, hogy munkálkodni fog a pogányok között, hogy a pogányok közül népet szerezzen 

az ő nevének. Isten tudta, hogy Izráelt, mint az Ő kiválasztott népét, egy időre mintegy polcra 

kell tennie, hogy a pogányok között is munkálkodhasson. Egy napon azonban majd ugyanúgy, 



ahogy Hóseás is visszatért hűtlen feleségéhez, Isten is visszatér majd a hűtlen Izráelhez, és 

újra munkálkodni kezd körében. Újra kiönti majd Szentlelkét, és magához vonja őket.  

Jakab tehát így folytatja:  

vs. 19-27 „Ezért én úgy gondolom: ne terheljük meg azokat a pogányokat, akik 

megtérnek Istenhez, hanem rendeljük el nekik, hogy tartózkodjanak a bálvány okozta 

tisztátalanságtól, a paráznaságtól, a megfulladt állattól és a vértől. Mert Mózesnek ősidőktől 

fogva minden városban megvannak a hirdetői, hiszen a zsinagógákban minden szombaton 

olvassák őt.”  

Akkor az apostolok és a vének, az egész gyülekezettel együtt jónak látták, hogy férfiakat 

válasszanak ki maguk közül, és elküldjék őket Pállal és Barnabással Antiókhiába: mégpedig 

Júdást, akit Barsabbásnak hívtak, és Szilászt, akik vezető emberek voltak a testvérek között. 

Ezt a levelet küldték velük: „Mi, az apostolok és a vének, a ti testvéreitek, az antiókhiai, szíriai 

és ciliciai pogány származású testvéreknek üdvözletünket küldjük. Mivel meghallottuk, hogy 

közülünk egyesek megzavartak titeket, és szavaikkal feldúlták lelketeket - pedig mi nem adtunk 

nekik megbízást -, egymás között egyetértésre jutva, jónak láttuk, hogy férfiakat válasszunk és 

küldjünk hozzátok a mi szeretett Barnabásunkkal és Pálunkkal, olyan emberekkel, akik életüket 

tették kockára a mi Urunk Jézus Krisztus nevéért. Elküldtük tehát Júdást és Szilászt, hogy ők 

tudtotokra adják ugyanazt élőszóval.”  

Ha csak Pál és Barnabás ment volna el egyedül a levéllel, akkor az ottani hívők esetleg 

mondhatták volna, hogy Pál és Barnabás hazudnak, hogy esetleg egy hamis levéllel érkeztek. A 

korai egyház vezetői azonban bölcsek voltak, és elhatározták, hogy Júdást és Szilászt is 

elküldik, hogy ők élőszóval megerősítsék azt, hogy ez a levél valóban Jeruzsálemből van, és 

hogy ez valóban az apostoli gyűlés döntése.  

És mit is mondott ez a levél? Azt, hogy a pogányok nem állnak a törvény uralma alatt. 

Valamint azt is, hogy a pogányoknak nem kell zsidókká válniuk ahhoz, hogy üdvözülhessenek. 



Sőt a levélben az apostoli gyűlés azt is leírta, hogy elismerik Isten munkáját a pogányok 

körében, mert látják, hogy a pogányok ugyanúgy hit által kegyelemből üdvözülnek, és nem kell 

Mózes törvényét betartaniuk ahhoz, hogy üdvözülhessenek. Vagyis egyértelműen rámutattak 

arra, hogy az üdvösség nem cselekedeteinkhez, hanem hitünkhöz kapcsolódik. A korai 

egyházban tehát ezt nagyon komolyan vették, és írásba is fektették.  

Sajnos azonban mind a mai napig vannak olyan gyülekezetek, amelyek mégis 

rendíthetetlenül vallják, hogy elsősorban cselekedetek által van üdvösségünk. Ezért egy 

egészen komoly szabályrendszert állítottak össze, pontosan meghatározták, hogy mit tehetsz 

és mit nem ahhoz, hogy Isten előtt igaznak találtass.  

A galáciai gyülekezetekben ugyanez a probléma ütötte fel a fejét, miután Pál elment. Itt is 

megjelentek olyanok, akik megkérdőjelezték Pál apostolságát. Megpróbálták aláásni Pál 

tekintélyét. Azt hirdették, hogy Pál tulajdonképpen csak saját magából csinált apostolt, és 

mindannak, amit mond, semmi létjogosultsága nincs. Vagyis: „Amikor Pál azt tanítja nektek, 

hogy hit által van üdvösségetek, akkor hazudik. Mert valójában Mózes törvényét kell 

betartanotok ahhoz, hogy üdvözülhessetek. Cselekedeteket kell felmutatnotok ahhoz, hogy 

igaznak találtassatok Isten előtt.” Ezért írja nekik Pál, hogy: „Ó, esztelen Galaták, ki igézett meg 

titeket, hogy ilyen gyorsan elfordultok az igazságtól? Amit Lélekben kezdtetek el, most testben 

akarjátok befejezni? Csak azt szeretném megtudni tőletek: a törvény cselekvése alapján 

kaptátok-e a Lelket vagy az ige meghallásából származó hit alapján? (Gal 3:1-3)  Pál ezt írta a 

Galatáknak, akik szintén ezt a téves elképzelést kezdték el magukévá tenni, amely egyre inkább 

kezdett elterjedni azokban az időkben. Pedig az apostoli gyűlésen Jeruzsálemben nagyon 

komoly döntés született ezzel a problémával kapcsolatban.  

Napjainkban is vannak azonban olyan csoportok, mint pl. az adventisták, akik egyes 

jeruzsálemi testvérekhez hasonlóan azt hirdetik, hogy be kell tartanod a törvényt ahhoz, hogy 

üdvözülhess, és emellett persze Jézus Krisztusba kell vetned hitedet. Albert Armstrong, egy 



Amerikában létező Worldwide Church névre hallgató egyház néhai főpásztora, csakúgy mint a 

Jehova tanúi, a törvény betartásának fontosságát hirdeti. Számukra az üdvösséghez 

cselekedetek által vezet az út, nem pedig hit által, pedig az Újszövetségben egyértelműen ezt 

látjuk. Itt az Apostolok Cselekedeteinek 15. fejezetében a jeruzsálemi apostoli nagygyűlés is 

egyértelműen ezt mondja ki.  

Pál és Barnabás tehát Júdással és Szilásszal együtt elmentek Antiókhiába, és elvitték az 

apostolok levelét az ottani hívőknek. A levélben pedig az állt, hogy  

vs. 28. „Mert a Szentlélek jónak látta, és vele együtt mi is úgy láttuk jónak, hogy ne 

tegyünk több terhet rátok annál, mint ami föltétlenül szükséges.”  

Vagyis azt állították, hogy az a döntés, amire ezzel a kérdéssel kapcsolatban jutottak, a 

Szentlélektől való volt. Szerintem Jakab itt a jeruzsálemi apostoli nagygyűlésen a bölcsesség 

igéjét kapta, a Léleknek ezt az ajándékát gyakorolta. Hiszen ha megnézzük: a korai egyház két 

táborra szakadt. Komoly nézeteltérés támadt a gyülekezet tagjai között, és fennállt annak a 

veszélye, hogy ez majd kettészakítja a gyülekezetet. Az egyik oldalon álltak azok, akik 

ragaszkodtak Mózes törvényéhez és a körülmetélkedéshez, és az volt a meggyőződésük, hogy 

ezek nélkül az ember nem üdvözülhet. Pál viszont rámutatott, hogy egészen nyilvánvalóan Isten 

közöttük is munkálkodott ,és csodákat tett, pedig nem voltak körülmetélve. Miután pedig Pál és 

Barnabás is felszólaltak, és a két tábor között nem született megegyezés, Jakab is felszólalt, és 

azt mondta: „Atyámfiai, férfiak hallgassatok meg. Szerintem ezt és ezt kellene tennünk. Írjunk 

nekik egy levelet, és ismerjük el azt, hogy Isten őket is hit által üdvözítette, és csak írjuk le 

nekik, hogy tartózkodjanak a bálvány okozta tisztátalanságtól, a paráznaságtól, a megfulladt 

állattól és a vértől, és ha ezt megteszik, akkor minden rendben lesz.” És mindenki jónak látta 

azt, amit Jakab mondott. Jakab tehát a bölcsesség igéjét kapta a Lélek által. Ezért olvashatjuk 

később, hogy „a Szentlélek jónak látta, és vele együtt mi is úgy láttuk jónak”. Tehát felismerték 

azt, hogy ez az ötlet, ez a tanács a Szentlélektől származott.  



vs. 28-29 „Mert a Szentlélek jónak látta, és vele együtt mi is úgy láttuk jónak, hogy ne 

tegyünk több terhet rátok annál, mint ami föltétlenül szükséges: hogy tartózkodjatok a 

bálványáldozati hústól, a vértől, a megfulladt állattól és a paráznaságtól.”  

Tehát először a hússal kapcsolatos kérdéskört érintik, mert ez problémát okozott a korai 

egyházban. A zsidók ugyanis nem ettek olyan húst, amely megfulladt állattól származott. 

Megvolt a saját módszerük arra, hogy hogyan öljék meg az állatot, és különösen nagy figyelmet 

szenteltek annak, hogy az állat vérétől megszabaduljanak. Mert tisztelték a vért és az életet, 

ami a vérben volt, és persze mindezt a mózesi törvények is megfogalmazták. A törvénynek ez a 

része tehát a pogányokra is vonatkozott.  

Bár Pál ezen később némiképp változtatott. Ezt látjuk Pálnak a Korinthusiakhoz írt 

levelében. Abban az időben, amikor valaki elment, hogy áldozatot mutasson be egy pogány 

istennek, akkor a pap, aki a szertartást végezte, a hozott állat húsának egy részét áldozta csak 

fel az adott pogány istennek. A maradék húst pedig az ember hazavihette, és abból 

lakmározhatott. A hozott állat húsának egy része mindemellett a papot illette meg. A kapott húst 

pedig a papok gyakran áruba bocsátották a piacon. Ha tehát valaki elment a henteshez, hogy 

marhahúst vegyen, előfordulhatott, hogy a vásárolt hús olyan állattól származott, amelyet egy 

pogány istennek ajánlottak fel. Pál tehát arra buzdítja a Korinthusiakat, hogy amikor elmennek a 

henteshez, hogy húst vegyenek, ne kérdezzék meg a hentestől, hogy ez a hús honnan 

származik, hogy vajon bálványáldozati hús-e. Hanem ehelyett egyszerűen csak vegyék meg, 

vigyék haza, és élvezzék azt. Azt írja Pál: „Ne kérdezgessetek semmit lelkiismereti okokból” (1 

Kor 10:27). A hús ugyanis nem árt nektek, azzal hogy húst esztek, nem vétkeztek, és nem 

lesztek tisztátalanok. Jézus is azt mondta, hogy „nem az teszi tisztátalanná az embert, mai 

bemegy a száján, hanem ami kijön a szájából, az teszi tisztátalanná az embert” (Mt 15:11). 

Hiszen, ami bemegy a száján, az csak átmegy a szervezetén, nem attól válik tisztátalanná 

valaki. „Mert amivel csordultig van a szív, azt szólja a száj” (Mt 12:34). És a szívből származik a 



paráználkodás és az ehhez hasonlók. Pál azt is írja a Korinthusiaknak, hogy amikor valaki 

meghívja őket az otthonába, nyugodtan egyék csak meg azt, amit eléjük raknak, anélkül, hogy 

elkezdenének kérdezgetni azzal kapcsolatban. Ha tehát a barátod meghív téged az otthonába, 

hogy ebédeljetek együtt, és sült hús van ebédre, ne kérdezd meg, hogy ezt a húst vajon 

felajánlották áldozatként egy pogány istennek vagy nem. Hanem csak edd azt meg, ne 

kérdezgess semmit lelkiismereti okokból. Pál tehát a Korinthusiakhoz írt levelében apró 

változtatásokat eszközölt azokon a szabályokon, amelyeket ezzel kapcsolatban a jeruzsálemi 

apostoli gyűlés lefektetett. A rómaiakhoz írt levélben pedig azt írja, hogy: „Az erőtlen 

zöldségfélét eszik” (Rm 15:2) Ahogy azt az adventisták teszik. „Aki pedig erős hitében, húst 

eszik. Az azonban, aki eszik húst, ne vesse meg azt, aki nem eszik” (Rm 15:3) Ha tehát ők nem 

akarnak húst enni, hanem inkább vegetáriánus ételeket fogyasztanak, ez teljesen rendben van, 

én nem ítélkezem fölöttük. Az éremnek van azonban egy másik oldala is, hiszen Pál azt is írja, 

hogy „Aki pedig nem eszik húst, ne ítélje meg azt, aki eszik” (Rm 15:3). Cselekedjen mindenki a 

saját meggyőződése szerint.  

A jeruzsálemi apostoli gyűlésen tehát az első fontos szabály, amelyet lefektettek, az 

étrendjükre vonatkozott. Azt mondták tehát, hogy tartózkodjanak a hívők a bálványáldozati 

hústól. Bár később Pál a korinthusiakhoz írt levelében ezen kissé változtat, és rámutat arra, 

hogy ha valaki tartózkodik, akkor lelkiismereti okokból tegye ezt. Ezen kívül azt is írták, hogy 

tartózkodjanak a vértől, a megfulladt állattól és a paráznaságtól.  

vs. 29. „Ha ezektől őrizkedtek, jól teszitek. Legyetek egészségben.”  

Nem azt látjuk itt, hogy a teljes mózesi törvényt felsorolták volna, és betartatták volna a 

hívőkkel, hiszen itt nem esik szó a szombat napról és még számos más parancsolatról. Az 

apostoli gyűlés néhány egyszerű, alapvető szabályt fogalmaz meg, és azt mondják, hogy „ha 

ezektől őrizkedtek, akkor jól teszitek. Legyetek áldottak.” 



vs. 30-32 „Ők tehát, miután útnak indították őket, le is mentek Antiókhiába, összehívták 

az egész gyülekezetet, és átadták a levelet. Amikor felolvasták, megörültek a bátorításnak. 

Júdás és Szilász, akik maguk is próféták voltak, sok beszéddel buzdították és erősítették a 

testvéreket”.   

„Aki pedig prófétál, emberekhez szól, és ezzel épít, bátorít, vigasztal” (1 Kor 14:3). Júdás 

is és Szilász itt a Léleknek ezt az ajándékát gyakorolták a hívők körében. Sok beszéddel 

buzdítva és erősítve testvéreiket.  

vs. 33-35 „Azután ott időztek még egy darabig, majd békességgel elbocsátották őket a 

testvérek azokhoz, akik küldték őket. De Szilász jónak látta, hogy ott maradjon. Pál és Barnabás 

pedig Antiókhiában tartózkodott többekkel együtt, tanítva és hirdetve az Úr igéjét.”  

Nem volt semmi ez az Antiókhiai gyülekezet! Hiszen ott van Pál és Barnabás, akik 

tanítanak és prédikálnak, valamint Júdás és Szilász, akik prófétálnak, és egyáltalán az Úr 

bámulatos munkát végez ott a hívők körében.  

vs. 36. „Néhány nap múlva pedig ezt mondta Pál Barnabásnak:”  

Pál egy jó értelemben vett izgága ember lehetett, valószínűleg nem tudott egy helyen 

sokáig időzni, hanem majdnem mindig úton volt. Egy bizonyos időn belül mehetnékje volt, és 

azt mondta, hogy: „gyerünk, menjünk, és prédikáljunk, vigyük el az evangéliumot olyan 

területekre, ahol még nem hallották.” Olyan ember volt, aki nem félt a kihívásoktól.  

vs. 36. Néhány nap múlva pedig ezt mondta Pál Barnabásnak: „Térjünk vissza, 

látogassuk meg a testvéreket valamennyi városban, ahol hirdettük az Úr igéjét, és lássuk, hogy 

megy a soruk?”  

„Látogassuk meg őket, és nézzük meg, hogy vannak.”  

vs. 37. „Barnabás azt akarta, hogy vigyék magukkal Jánost is, akit Márknak hívtak.”  



Ő Barnabás unokaöccse volt, aki Pál és Barnabás első missziós útja során velük tartott, 

azután Pamfiliában elvált tőlük, és már nem ment velük Kis-Ázsiába, hanem visszatért 

Jeruzsálembe. Barnabás tehát azt akarta, hogy vigyék őt magukkal,  

vs. 38-39 Pál azonban úgy tartotta helyesnek, hogy ne vigyék magukkal azt, aki elvált 

tőlük Pamfiliánál, és nem ment velük együtt a munkába. Emiatt meghasonlás támadt köztük, és 

ezért különváltak egymástól: Barnabás magával vitte Márkot, és elhajózott Ciprusba.”  

Érdekes betekintést nyújt nekünk az Ige Pállal és Barnabással kapcsolatban. Itt ugyanis 

azt látjuk, hogy meghasonlás támadt közöttük. Olyan komoly nézeteltérés támadt köztük, hogy 

különváltak.  

Ezek szerint támadhat nézeteltérés keresztények között? Igen. Én azonban ezt az 

egészet nagyon pozitívan látom, és szerintem ez a meghasonlás Istentől volt. Mégpedig azért, 

mert Isten szerette volna még jobban kiterjeszteni a korai egyház missziójának határait. Úgy 

gondolom, hogy Isten akarata az volt, hogy egy csoport helyett egyszerre kettő induljon el 

missziós útra, két különböző irányba, hiszen akkor kétszer akkora területre lehet elvinni az 

evangéliumot ugyanannyi idő alatt. Pál és Barnabás tapasztalt és gyakorlott misszionáriusok 

voltak, ezért, ha megint ketten egy párban indultak volna útnak, akkor a bennük rejlő 

lehetőségeket nem lehetett volna a  legoptimálisabb módon kihasználni. Így azonban két 

tapasztalt misszionárius külön ment két különböző irányba, és kétszer olyan nagy területre 

tudták eljuttatni az evangéliumot. Isten támasztotta tehát ezt a meghasonlást Pál és Barnabás 

között, amelynek köszönhetően megkétszereződött a missziós munka.  

Úgy gondolom tehát, hogy van helye az egyet nem értésnek. Amikor azonban valamivel 

nem értünk egyet, nagyon vigyáznunk kell arra, hogy az szeretetben fejeződjön ki. Nem szabad 

elfelejtenünk, hogy mi mindannyian Krisztus testének a részei vagyunk, és lehet, hogy Isten 

szeretné kitágítani az Ő munkájának határait. Teljesen függetlenül attól, hogy ki milyen 



indíttatásból kezd egy új munkába, vagy indít egy új szolgálatot, Isten ezt fel tudja használni 

arra, hogy az Ő tágabb értelemben vett munkájának határait ezáltal kiszélesítse.  

Úgy tűnik, hogy amikor Isten egy adott területen elkezd hatalmasan munkálkodni, akkor 

mindig akadnak olyanok, akik jönnek, és igyekeznek valaki más alapjaira építeni. Például nem 

teljesen érteném, hogyha valaki azt mondaná, hogy Isten arra hívja őt, hogy jöjjön el ide, a mi 

megyénkbe, és alapítson egy új gyülekezetet. Miközben Amerika szerte számos olyan megyét 

találunk, ahol az emberek szinte könyörögnek azért, hogy jöjjön végre hozzájuk is valaki, és 

ossza meg velük az evangélium igazságát. Hétről hétre érkeznek hozzám nagy számban azok 

a levelek, amelyben az emberek szinte könyörögnek, hogy küldjünk valakit az ő megyéjükbe, az 

ő területükre, aki tanítaná nekik az Igét, mert nincs a környékükön sehol egy olyan gyülekezet, 

ahol igazán Isten Igéjét tanítanák. Ezért fogadnám kicsit fenntartásokkal azt az embert, aki azt 

állítaná, hogy Isten ide, ebbe a megyébe hívta őt, hogy gyülekezetet alapítson, amikor olyan sok 

gyülekezet van már itt, és Isten hatalmasan munkálkodik ebben a megyében.  

Emellett azért azt is meg kell említenünk, hogy bár Isten hatalmasan munkálkodik 

megyénkben, nem tudunk minden egyes embert elérni, akit el kellene érnünk. Itt van tehát az 

érem másik oldala: Ha Isten úgy határozna, hogy ebben a megyében újabb gyülekezeteket 

támaszt, akkor ez nem elítélendő, nem rossz, mert Isten szélesíti saját munkájának határait, és 

ebben örvendezünk.  

Pál később ír arról, hogy Rómában egyesek irigységből és versengésből hirdetik a 

Krisztust (Fil 1:15). „De miről is van szó? Egyedül arról, hogy bármelyik módon, akár 

színlelésből, akár meggyőződésből, Krisztust hirdetik, és én ennek örülök” (Fil 1:18), hiszen 

egyre csak tágulnak Isten munkájának határai.  

Személy szerint nem gondolom, hogy mindenkit el tudok érni. Tudom, hogy vannak, 

akiket el tudok érni, és vannak mások, akiket nem tudok elérni. Ezért nagyon hálás vagyok 

azokért az emberekért, akik más dolgokra fektetik a hangsúlyt a szolgálatukban, és ezáltal el 



tudják érni azokat az embereket, akiket én nem tudok elérni. Vannak olyanok, akiknek fontos 

az, hogy érzelmeiket kifejezésre juttathassák az istentiszteleteken, akik egyfajta érzelmi 

megtapasztalásra is vágynak az istentisztelet alkalmával. Ezért hálát adok Istennek, hogy 

vannak olyan gyülekezetek, ahol ezek az emberek jól érzik magukat. Nálunk azonban 

valószínűleg csak nagyon frusztráltak lennének. Isten tehát ismeri az emberek szükségleteit, és 

különböző szolgálatokat támaszt. Én pedig egyszerűen csak örülök annak, hogy Isten 

munkájának határai egyre inkább szélesednek.  

Hiszem tehát, hogy Pál és Barnabás esetében is Isten akarata volt az, hogy kettejük 

között nézeteltérés támadjon. Azt is tudjuk, hogy ez a nézeteltérés Pál és Barnabás között nem 

tartott örökké, sőt később Pál egyik levelében ír Márkról és arról, hogy milyen nagy áldás volt 

Márk a számára. Azt írja ebben a levélben, hogy „Kérlek, küldd el hozzám Márkot, mert 

hűséges segítőtársam, és nagy áldás nekem” (2 Tim 4:11). Itt azonban Isten szeretné a korai 

egyház missziós határai kitágítani.  

„Meghasonlás támadt tehát Barnabás és Pál között”. Olyan nagy, hogy különváltak 

egymástól. Olyan nagy, hogy Barnabás magával vitte Márkot, és elhajózott Ciprusba, ahol 

Barnabás és Pál az első missziós útjukon már megfordultak. 

 vs. 40. „Pál pedig Szilászt választotta társul.”  

Szilász is a jeruzsálemi gyülekezetből érkezett Antiókhiába, Pálék kíséretében. A 

jeruzsálemi gyülekezetben nagy becsben tartották őt. 

vs. 40-41 „Pál pedig Szilászt választotta társul, és miután az Úr kegyelmébe ajánlották őt 

a testvérek, útnak indult; bejárta Szíriát és Ciliciát, és erősítette a gyülekezeteket.”  

Majd pedig látjuk, hogy elmentek ismét Derbébe és Lisztrába, és itt találkozik majd Pál 

Timóteussal. De ezt a következő alkalommal nézzük majd meg, a16. és a 17. fejezet 

tanulmányozása során. Nyomon követhetjük Pált második missziós útján, amelyre már 

Timóteus is elkíséri őt, és ez a missziós út során olyan területre jutnak el, ahonnan már csak 



egy lépés Európa. Pál éppen Troászban van, és nem igazán tudja, hogy merre menjenek innen 

tovább, amikor a Szentlélek szól hozzá és elhívja őt Európába, hogy még távolabbi vidékekre 

vigye el az evangéliumot. Isten tehát hatalmasan munkálkodik, és ennek lehetünk tanúi az 

Apostolok Cselekedeteiben. Láthatjuk azt, hogy Isten még a nézeteltéréseket is felhasználja 

arra, hogy saját országának az ügyét, a saját munkáját előremozdítsa. 

Uram, köszönjük Neked az Igédet, és arra kérünk, drága Szentlélek, hogy segíts, hogy 

mindaz, amit hallottunk valóban meg is maradjon bennünk. Köszönjük Neked, Uram, a 

kegyelmedet, és szeretnénk abban járni. Uram, köszönjük a munkádat a pogányok között, hogy 

a pogányok közül szerzel népet a Te nevednek. Uram, nagyon hálásak vagyunk azért, hogy 

minket is elhívtál a Te terved és akaratod szerint, és, hogy ezt Te öröktől fogva tudtad. Uram, 

kérünk, hogy áldd meg a népedet, ahogy lámpásként világítunk a sötét világban. Istenem, 

kérlek, hogy segíts nekünk, hogy ezen a héten is elvihessük a Te szeretetedet a szenvedő 

világba, amelyben élünk. Hadd válhassunk mindazzá, akivé tenni szeretnél minket. Hadd 

legyünk a Te tanúid, akik elviszik a kegyelmed üzenetét a világba, amely nagyon nagy 

szükségben van. Jézus nevében kérjük mindezt. Ámen.  

 


